
 

Generalforsamling i LIØ 25.3.2023 

Nørhald Egnsarkiv, Aktivitetshuset, Tønagervej 13, 8983 Gjerlev 

1. Valg af dirigent: 

Svend Erik Christiansen blev valgt til dirigent. 

2. Bestyrelsens beretning: 

Formandsberetning Lokalarkiver i Østjylland den 25. marts 2023 
   Efter to år med nedlukninger og begrænsede muligheder for at mødes og afholde arrangementer, blev 
det netop afsluttede foreningsår endelig helt normalt med adskillige gode arrangementer. 
   Ved sidste års generalforsamling var der genvalg til Hanne Skriver fra Saxild-Nølev og Rie Carlsen fra 
Mårslet. Herefter konstituerede bestyrelsen sig med Dorthe Søborg Skriver fra Galten som formand, Peter 
Løvstad fra Them, som næstformand, Hanne Skriver fra Saxild-Nølev som kasserer og Rie Carlsen fra 
Mårslet som sekretær. Herudover består bestyrelsen af Villy Møller Jensen fra Galten, og suppleanterne 
Claus Hedemann Jensen fra Højbjerg-Holme og Jørn Christiansen fra Vejlby-Risskov. 
   Siden sidste generalforsamling har bestyrelsen afholdt 5 møder på forskellige arkiver, som bestyrelsens 
medlemmer repræsenterer. Foreningen har på nuværende tidspunkt 55 medlemmer.  
   Foreningens primære virksomhed består i at kurser og seminarer for derigennem at styrke arkivviden og 
arkivfaglighed. 
   Den 18. maj 2022 afholdt vi et seminar og den store udvandring 1860-1940 på Dokk1. På seminaret 
fortalte Ulrich Alster Klug fra Rigsarkivet om baggrunden for udvandringen og kilderne til at sporer de 
udvandrede og deres skæbner. Herefter fortalte Jesper Thomassen og Udvandrearkivet i Aalborg og deres 
kildemateriale og konkrete udvandrerhistorier. Dagen blev afsluttet med en rundvisning på Dokk1 og i 
Aarhus Stadsarkiv ved stadsarkivar Søren Bitsch. Der deltog 35 personer i seminaret. 
   Den 21. og 22. september afholdt vi arkivuddannelsens modul 1 i Saxild Kulturhus. Dag 1 underviste SLA’s 
formand Jørgen Thomsen i arkivadministration, hvor arkivlovgivningen, arkivernes formål, brugere mv. blev 
gennemgået. På dag 2 kom konservator Mette Humle fra Nationalmuseet og fortalte om indretning af 
magasiner, opbevaring af arkivmateriale, forebyggelse af skader mv. To gode og lærerige 
undervisningsdage, hvor der deltog henholdsvis 20 og 19 personer. 
   Næste seminar afholdes den 24. maj i Galten Sognegård og handler om sundhedsvæsenets 
kildemateriale, hvordan historisk forskningen i epidemier kan hjælpe til at gøre os klogere på fremtidens 
epidemier og sidst men ikke mindst om gennemgang af forskellige epidemier fra pest til corona. 
Invitationen udsendes umiddelbart efter generalforsamlingen. 



   Til september inviterer vi til arkivuddannelsens modul 2 om arbejdet med arkivalierne og lokalarkivets 
øvrige samlinger. Tid og sted ligger ikke fast endnu. 
   I bestyrelsen vil vi altid gerne høre, hvis der er nogle, som har gode forslag til indholdet af seminarer. Vi 
hører også gerne om velegnede steder, hvor vi kan afholde vores kurser. Bestyrelsen er nemlig interesseret 
i at sprede kursusvirksomheden ud til så mange forskellige steder i vores dækningsområde, som muligt. 

Kommentarer til beretningen (udledt af spørgsmål fra deltagerne): 
- 55 arkiver er medlem af LIØ (næsten alle arkiver i lokalområdet) 
- LIØ’s kursusaktivitet supplerer SLA’s kurser, så man nemmere kan komme på alle 4 arkiv-kurser, da 

disse holdes i lokalområdet, hvorimod SLA’s kurser er fordelt over hele landet, så hvert enkelt 
kursus sjældnere holdes i lokalområdet. 

3. Regnskab 
Regnskabet blev fremlagt og godkendt. 

4. Indkomne forslag 
Ingen indkomne forslag 

5. Budget 
Budgettet blev vedtaget. Kontingentet forbliver uændret: 250 kr/år 

6. Valg 
Der var genvalg til bestyrelsesmedlemmerne: Dorthe Søborg Skriver, Peter Løvstad og Villy Møller Jensen. 
Der var genvalg til suppleanterne: Claus Hedemann Jensen og Jørn Christiansen 
Der var genvalg til revisor Gervid F. Hansen og revisorsuppleant Svend Erik Christiansen. 

7. Eventuelt 
Følgende emner blev diskuteret/omtalt: 

- LIØ har fået en Facebook side. 
- SLA regionalmøder fordelt over hele landet i marts og april 
- Ny vejledning fra Datatilsynet ang. personhenført materiale 
- SLA årsmøde en weekend i starten af oktober i Middelfart (temaer: slægtsforskning, digitalisering) 
- Jørgen Thomsen har meddelt, han fratræder som formand for SLA 
- Hjortshøj/Egå/Skæring er åbnet igen i nye lokaler efter 5 års nedlukning 
- Synliggørelser vigtig for arkiverne for at sikre afleveringer og rekruttering af frivillige 
- Velux fonden kræver samarbejde mellem flere arkiver for at støtte et projekt 
- Mulighed for at søge lokale fonde og virksomheder om støtte 
- Der er påbegyndt arbejde på fornyelse af arkivkurserne  
- Promovering af foreningen ”Østjysk Hjemstavn” og opfordring til at sende artikler ind til årbogen 
 

 


